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دویست و ســی و هشتمین جلسه ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت روز یکشــنبه به ریاســت رئیس جمهور 

برگزار شد.
به گزارش ایســنا، در ابتدای این جلســه گزارشی از 
وضعیت تامین و تســریع در ترخیص کالاهای اساسی از 
گمرگات کشــور ارایه و پس از بررســی در این خصوص 

تصمیمات لازم اتخاذ شد.
بر اساس تصمیمات اتخاذ شــده مقرر گردید با توجه 
به اقدامات فوری منطبق بر قوانین و مقررات کشور طبق 
مصوبه پیشین ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، کمیته ای 
با مســئولیت وزارت صنعت، معدن و تجارت و متشکل از 
وزارتخانه های اقتصاد و دارایی و جهاد کشــاورزی و بانک 
مرکزی با قید فوریــت و رعایت قوانین و مقررات مرتبط 
نســبت به تامین، خرید و تســریع در ترخیص کالاهای 

اساسی اقدام کنند.
رییس جمهور با تاکید بر ضرورت ادامه اقدامات موثر و 
فوری در تامین کالاهای اساسی گفت: دولت در دوران اوج 
جنــگ اقتصادی با تلاش و پیگیری های موثر اجازه نداده 
اســت تحریم های ظالمانه مانع از تامین کالاهای اساسی 
شود و به همین جهت، علیرغم همه محدودیت های ارزی، 
کالاهای اساسی و ضروری، تولید و به میزان کافی تامین 

و وارد شده است.

حجت الاسلام والمســلمین حسن روحانی با اشاره به 
وظایف کمیته تسریع ترخیص و تخلیه، گفت: دستگاه های 
مرتبط، با جدیت و ســرعت برای برطرف کردن مشکلات 
تامین و ترخیص کالاهای اساســی تصمیمات و اقدامات 
موثری انجام و نباید اجازه دهند موضوعات فرعی موجب 

کندی و ناهماهنگی میان دســتگاه ها شود بنابراین باید 
کالاهای ضروری با ســرعت در دسترس مصرف کنندگان 

و مردم قرار گیرد.
 در ادامه این جلسه رئیس کل بانک مرکزی گزارشی از 
وضعیت رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان و وارد کنندگان 

ارائه کرد.
رئیس جمهور با اشاره به ابلاغ بسته سیاستی چگونگی 
ایفــای تعهدات ارزی از ابتدای ســال گفت: این بســته 
می تواند پاســخی مناسب به دغدغه های صادرکنندگان و 
واردکنندگان با هدف تسریع و تسهیل در ایفای تعهدات 
ارزی باشــد و تلاش شــده در تدوین این بسته سیاستی  
ضمن رفع موانع پیــش روی صادرکنندکان، حمایت های 

لازم  از صادرات صورت گیرد.
روحانــی با بیان اینکه تجار و بازرگانان کشــور چه در 
شــرایط جنگ اقتصادی و چه در شــرایط عادی  به هیچ 
وجه نباید در مســیر فعالیت های اقتصــادی خود درگیر 
موانــع اداری شــوند، تصریح کرد: درکنــار رفع موانع و 
ایجاد ســهولت و ســرعت برای فعالیت صادرکنندگان و 
بازرگانان، دولت وظیفه خود می داند برای صادرکنندگان 

و واردکنندگان متعهد کشور مشوق هایی در نظر بگیرد.
روحانــی با بیــان اینکه در دوران جنــگ اقتصادی و 
تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران همه تلاش آمریکا بر 
این بوده که کشور در زمینه تامین ارز مورد نیاز با مشکل 
مواجه شــود، گفت: دولت با حمایــت از صادرکنندگان 
محصــولات غیر نفتی که بار تامین ارز مورد نیاز کشــور 
را در این شــرایط به دوش کشیدند، مانع از تحقق اهداف 

دشمن شده است.

سلیمی نمین: 
امیدواریم سهم خواهان کنار گذاشته شوند

سلیمی نمین گفت که هیچ گاه جامعهٔ  ما به لحاظ فکری یکدست نخواهد بود. 
یعنی به این صورت نیست که امروز یک قالب فکری شکل گرفته باشد و همه در 
آن قالب جای بگیرند. ما دو طیف فکری داریم که امروز یک طیف فکری بیشتر 

مسئولیت ها را به عهده ندارد.
به گزارش جماران، عباس سلیمی نمین، فعال سیاسی اصولگرا، در پاسخ به این 
ســوال که به نظر شما انتخابات ۱۴۰۰ چه درسی برای همگان به جای گذاشته 
است؟ اظهار کرد: قطعا نسبت به هر انتخاباتی یک جمع بندی باید صورت بگیرد 
و انتخابات ۱۴۰۰ هم از این قاعده مستثنی نیست. این انتخابات در شرایط بسیار 
ویژه ای برگزار شد. از جهاتی نشان می دهد که مردم به مولفه های انقلاب راسخ و 

پایبند هستند، دشواری ها را به جان می خرند تا جامعه ما رو به جلو باشد.
وی افــزود: از طرفی صف بندی دیگری را شــاهد بودیم که آن صف بندی راه 
تعامل سازنده را به مســیر دیگری برده است. البته متأسفانه برخی متأثر از این 
رویکرد شــدند و رابطه ی خود را با صندوق های رأی یک مقداری ضعیف کردند. 
در حالی که صندوق های رأی بهترین راه مشارکت و پیام رسانی است. خوشبختانه 
تمام عناصر دلسوز این آب و خاک دعوت به مشارکت در انتخابات کردند. برخی 

عناصر خارج از کشور راه دیگری را در پیش گرفتند.
سلیمی در ادامه از نکته های به جا مانده از انتخابات می گوید: رسانه های بیگانه 
نباید به ســادگی روی ملت تأثیر داشته باشــند. طبیعتاً این را باید بفهمیم که 
ما نســبت به برخی اقشــار جامعه بی توجه بوده ایم و آن طور که باید کار اجرایی 
صورت نگرفت یا برعکس، طوری عمل کردیم که ارتباطشان با حکمرانی در کشور 
تضعیف و متاثر از حکمرانی سایر کشورها شود. اینکه رسانه های سعودی بتوانند 

در جامعه ی ما تاثیر بگذارند مایه تأسف است.
پیام دیگری از انتخابات که مورد توجه قرار گرفت این است که تمامی دستگاه های 
دولتی و حکومتی باید شفاف تر عمل کنند و پاسخگو باشند تا گام بلندی را شاهد 
باشیم. وی در ادامه این گفت و گو در پاسخ به سوالی در خصوص فرضیه یکدست 
شدن حاکمیت و آثار آن گفت: تأثیر یک دست شدن نظام را دقیق ندیدم. اما هیچ 
گاه جامعهٔ  ما به لحاظ فکری یکدست نخواهد بود. یعنی به این صورت نیست که 
امروز یک قالب فکری شــکل گرفته باشد و همه در آن قالب جای بگیرند. ما دو 
طیف فکری داریم که امروز یک طیف فکری بیشتر مسئولیت ها را به عهده ندارد. 

خبر

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

کالاهای اساسی و ضروری، تولید و به میزان کافی تامین و وارد شده است

وزارت امور خارجــه جمهوری اســلامی ایران با صدور 
بیانیــه ای به مناســبت ســی و نهمین ســالروز ربایش ۴ 
دیپلمات ایرانی در لبنان به دســت عوامل وابسته به رژیم 
صهیونیستی، تاکید کرد: پاسخگو نبودن رژیم صهیونیستی 
سبب شــده روند کشــف حقایق و ابعاد این حادثه بسیار 

کند شود.
به گزارش ایسنا، در این بیانیه آمده است: در چهاردهم 
تیــر ۱۳۶۱ برابر با چهــارم ژوئیه ۱۹۸۲، خــودرو چهار 
دیپلمات ایرانی به نام های »ســید محسن موسوی«، »حاج 
احمد متوسلیان«، »تقی رستگار مقدم« و »کاظم اخوان« 
کــه در حمایت پلیــس دیپلماتیک قرار داشــت، برخلاف 
ضوابــط و کنوانســیون های بین المللی، توســط مزدوران 
مســلح تحت امر رژیم صهیونیســتی در منطقه »برباره« 

لبنان متوقف شد و دیپلمات های گرانقدر ما ربوده شدند.

اکنون در ســی و نهمین ســالگرد ایــن جنایت که به 
دســت عوامل تروریست وابســته به رژیم صهیونیستی رخ 
داد، خانواده این عزیزان با تحمل دردها و رنجهای فراوان، 
همچنان امیدوار به آزادی و چشــم براه بازگشــت عزیزان 
خود هستند. جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام کرده است، 
شــواهد و مستنداتی وجود دارد مبنی بر اینکه دیپلماتهای 
ایرانی مذکور پس از توقیف غیرقانونی، به نیروهای اشغالگر 
تحویل داده شــده و متعاقبا به زندانهای رژیم صهیونیستی 

منتقل شده اند.
از زمــان وقــوع ایــن حادثــه تروریســتی، جمهوری 
اســلامی ایران با توجه به ابعاد انســانی، حقوقی و سیاسی 
آن، اقدامات گســترده ای انجام داده و پیگیری این مساله 
را از ســوی نهادهــای بین المللی و منطقه ای در دســتور 
کار قرار داده اســت.  با توجه به اشــغال لبنان توسط رژیم 

صهیونیســتی در سال ۱۳۶۱، مسئولیت سیاسی و حقوقی 
ربایــش دیپلماتها و ایــن اقدام تروریســتی، متوجه رژیم 
صهیونیســتی و حامیان تروریســت پرور این رژیم بوده و 
متاســفانه پاســخگو نبودن رژیم صهیونیستی سبب شده 

روند کشف حقایق و ابعاد این حادثه بسیار کند شود.
وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی ایران با گرامیداشت 
یــاد و خاطــره این عزیــزان، تاکید می کند کــه پیگیری 
سرنوشــت آنان را به عنوان یکــی از اولویت های خود در 
دســتورکار مــراودات دیپلماتیک با جهات بیــن المللی و 
منطقــه ای مد نظــر دارد و بار دیگر بــا عنایت به گزارش 
دبیرکل اســبق سازمان ملل و نامه نخست وزیر وقت لبنان 
به وی در سال ۲۰۰۸، از دبیرکل کنونی و سایر سازمانها و 
نهادهای بین المللی و حقوق بشــری از جمله صلیب سرخ، 
مجدانه می خواهد توجه جدی تری به این مســاله انسانی و 

حقوق بشــری که مرتبط با کنوانســیون های بین المللی و 
مورد پذیرش جامعه بین المللی اســت، اعمال نمایند و به 
خواست به حق جمهوری اسلامی ایران و خانواده و فرزندان 

این عزیزان توجه نمایند.
 در همین رابطه، ضمن تشــکر از کشور دوست و برادر 
لبنان که تاکنون همکاری خوبی در روند پیگیری این حادثه 
داشته  است، از مقامات این کشور نیز می خواهد درخصوص 
پیشــنهادات ارائه شــده از ســوی جمهوری اسلامی ایران 
جهت تشــکیل کمیته همکاری و مساعی مشترک با هدف 
هماهنگی و یکسان سازی داده های موجود و روشن کردن 
ابعاد پنهان این حادثه، بــا جدیت تصمیم گیری نمایند و 
توصیه های لازم جهت پیشــرفت هر چه ســریعتر در این 
پرونده را مد نظر قرار دهند تا شــاهد اقدامات مشــترک و 

موثری در این مساله باشیم.

عباس عبدی از چهره های سیاســی اصلاح طلب بر این 
باور اســت که باید از اقدام روســای جدید قوای مجریه و 

قضاییه در تماس با منتقدان استقبال کرد.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، تماس های چند روز 
اخیــر دفتر ابراهیم رئیســی و بعد از آن محســنی اژه ای 
روسای قوای مجریه و قضاییه با منتقدان و اصلاح طلبان با 
واکنش های متفاوتی روبرو شد. برخی از آن استقبال کرده 
و برخی آن را ژست و تعارفات ابتدای کار این دو رئیس قوه 

دانسته اند.
عباس عبدی از فعالان سیاســی اصــلاح طلب که با او 
نیز تماس گرفته شــده، بر این باور است که نباید نسبت به 
این اقدام رئیســی و محسنی اژه ای برای دریافت نظرات و 
پیشنهادات منتقدین، بدبین بود اما در عین حال می توان با 

احتیاط از آن استقبال کرد.
او درباره هجمه سیاسیون خارج از کشور به افرادی چون 
زیدآبادی که از این اقدام اســتقبال کــرده اند می گوید؛» 
نیروهایی که در خارج هســتند جز اینکه با این و آن درگیر 

شوند کار دیگری نمی توانند انجام دهند.«
مشــروح گفت و گوی خبرگــزاری خبرآنلاین با عباس 

عبدی از چهره های سیاسی اصلاح طلب را می خوانید؛
آقای عبدی! در روزهای اخیر تماس هایی از دفتر 
آقایان رئیسی و محسنی اژه ای با سیاسیون منتقد و 
اصلاح طلبان گرفته شد، نظرشما درباره این رویکرد 

دو رئیس جدید قوه مجریه و قضاییه چیست؟
- به طور دقیق نمی دانم که این آقایان به چه دلیل اقدام 
به این تماس ها کرده اند ولی وظیفه ما این اســت که اصل 
را بر حُســن نیت بگذاریم و اینکه می خواهند تصویری که 

از آنها به وجود آمده این تصویر نباشــد که صرفا به دنبال 
درگیری و برخوردهای حذفی هســتند. بــه هر حال آنها 
گفته اند که می خواهند از نظرات دیگران، تا حدی که موافق 

اندیشه هایشان است، استفاده کنند.
نباید به اقدام آقایان رئیسی و اژه ای بدبین بود

 بنابراین همین اندازه هم خوب است و نباید بسیار بدبین 
بود و می توان با احتیاط از آن اســتقبال کرد. بعید می دانم 
که این نگاه زیانی داشته باشد. در حالی که بدبینی و رد آن 
قطعا زیان هایی دارد. بنده به شــخصه از این اقدام استقبال 
می کنم و از گفتن آنچه که فکر می کنیم درســت اســت و 
خدمت به جامعه  و مردم و دولت آینده است نباید استنکاف 

کرد.
با خود شما تماسی گرفته شده است؟

طبیعی اســت با بنده هم مثل همه کســانی که با آنها 
تماس گرفته شــد، تماس گرفتند. نکته خاصی هم نیست. 
مــن هم برخورد نامتعــارف و منفی ندارم بلکه اســتقبال 
می کنم. من که در روزنامه ها یادداشــت ها و مطالب خود را 
می نویسم ایرادی ندارد که همان مطالب را برای آنها ارسال 
کنم یا اینکه اگر موردی به ذهنم آید آن را هم مســتقیما 

طرح و پیشنهاد کنم.
توقع هم ندارم که همه این موارد به کار گرفته و پذیرفته 
شــود به این دلیل که حتما تفاوتی مهم بین ما وجود دارد. 
همیــن که چند توصیه هم مورد توجــه قرار بگیرد بهتر از 
هیچ است بنابراین اگر یک گام به سمت جلو برداشته شود 

مثبت است.
چقدر این گونــه اقدامــات و تماس ها می تواند 

تاثیرگذار باشد یا اینکه می تواند صرفا ژست باشد؟

این گونــه اقدامــات و تماس ها می تواند خوب باشــد 
به شــرطی که انگیزه های کوتاه مدت و یــا اهدافی غیر از 

مشورت خواهی پشت ماجرا نباشد و صادقانه عمل شود.
هجمه هایی که اخیرا از سوی تندروها و اپوزیسیون 
به افرادی مثــل زیدآبادی که از این کار رئیســی 

استقبال کرده است، به نظرتان علتش چیست؟
نباید به ایــن حملاتی که به آقای زیدآبادی می شــود 
چندان توجه کرد چرا که مسئله بااهمیتی نیست. نیروهایی 
که در خارج هستند عملا با بن بست بزرگتری روبرو هستند 
تا نیروهای داخلی. نیروهای داخلی هنوز کورسوهای امیدی 
برای بهبود شرایط دارند اما نیروهایی که در خارج هستند 
این حد از امیدواری را هم ندارند جز اینکه با این و آن درگیر 

شوند کار دیگری نمی توانند انجام دهند. آنان هم که چشم 
امیدشــان آمریکا بود با دیدن وضع افغانستان چاره ای جز 

شرمندگی ندارند.
آقای زیدآبادی هم پرســتیژ و اعتبار حرفه ای خودش را 
دارد و هیچ دلیلی  ندارد که او از این پیشــنهاد اســتقبال 
نکند. پیش از انتخابات هم گفته بود باید کمک کنیم، ضمن 
اینکه مواضع مستقل خودش را هم دارد. اینها چه افراد بی 
اعتباری هستند که این حد از کمک کردن به بهبود امور را 

هم برنمی تابند و با آن مخالف هستند.
به هر حال امیدواریم این اقدام، گامی مثبت باشد اما در 
عین حال می تواند اقدامی تاکتیکی هم باشــد. آرزو می کنم 
که آقایان، به صورت تاکتیکی این کار را انجام نداده باشند.

نشست »مقاومت یا صلح با طالبان؟! بررسی 
اما و اگرهای چگونگی تعامل با طالبان و آینده 
صلح در افغانســتان« با حضور دیپلمات های 
پیشین، اساتید دانشگاه و کارشناسان مسایل 
افغانستان توسط خبرگزاری آوا برگزار و در آن 
تاکید شــد که رهبران افغانستان نباید به دام 
توطئه های آمریکا بیفتند و کشور را به سمت 

جنگ داخلی و تجزیه هدایت کنند.
ابوالفضل ظهروند، سفیر  به گزارش ایسنا، 
پیشین جمهوری اســلامی ایران در کابل که 
در این نشســت صحبت می کرد، با اشــاره به 
حواشــی و واکنش هایی که اخیــرا پیرامون 
مواضع برخی کارشناسان ایرانی درباره مسایل 
افغانستان شــکل گرفته، تصریح کرد: موضع 

کارشناسی  مواضع  اسلامی با  رسمی جمهوری 
باید تفکیک شود.

وی همچنین گفت:  در افغانســتان بحث 
شــیعه و ســنی نداریم. ملت و مردم و نظام 
سیاســی افغانستان برای ایران مساله است نه 
اقوام. تعامل یا تخاصم هزاره ها یا شــیعیان و 

سایر اقوام با طالبان موضوع بحث نیست.
افزود:  این دیپلمات پیشــین کشــورمان 
تغییرات طالبــان با تغییرات محیط اجتماعی 
امروز افغانســتان فرق دارد و تغییرات طالبان 

عقب تر از این تغییرات اســت. هژمونی طلبی 
طالبان تغییری نکرده است. پس طالبان تغییر 

نکرده اند، فقط هوشمندتر شده اند.
وی همچنیــن بیان کــرد : جنگ داخلی 
نقشــه آمریکا برای تجزیه افغانســتان است. 
آن ها ارزشــی برای افغانســتان قایل نیستند. 
هدف شــان تغییــرات ژئوپلیتیکی در منطقه 

است.
 مجتبی نــوروزی معاون پیشــین رایزن 
فرهنگــی ســفارت ایــران در کابــل نیز در 

این نشســت با اشــاره به پیــام رهبر انقلاب 
اســلامی ایران دربــاره طالبــان و تحــولات 
افغانستان در ســال ۷۷ گفت این پیام فصل 
الخطاب اســت.  نوروزی ادامه داد: نکته دیگر 
این اســت که آیا طالبان علمای اهل سنت را 
قبول دارند یــا نه. اگر قبول دارند پس چرا از 
فتوای آنان درباره نادرست و حرام بودن جنگ 

تبعیت نمی کنند؟
وی خاطرنشــان کــرد: طالبــان امروز به 
صــورت کامل در زمین آمریکا بازی می کنند. 

امروز منافع امریکا این است که بازیگری غیر 
از دولت وارد میدان شود.

نصرالله صادقی زاده نیلی، نماینده پیشــین 
مجلــس افغانســتان نیــز در پیامی تصویری 
ابراز داشــت:  طالبان برای بازگشت مردم به 
مناطق شان شــرایطی را وضع کرده اند. راهی 
برای تعامل با طالبان وجود ندارد؛ زیرا طالبان 

در عمل تغییر نکرده اند.
وی افزود: بــا این حال، ما آمــاده تعامل 
هســتیم؛ ولی در »حکومت متمرکز اسلامی« 
طالبان، راه تنفس مردم بسته می شود. از این 
نظر تعامل با طالبان مســاوی با اسارت است. 
باید به مردم اجازه تعیین سرنوشــت خود از 

سوی طالبان داده شود.

یــک کارشــناس مســائل خاورمیانه با بیــان این که 
بهبود روابط ایران و عربســتان به نفع منطقه است گفت: 
مسئولین دو کشــور اجازه ندهند که دشمنان و مخالفان 

روابط دو جانبه را تخریب کرده و فاصله بیاندازند.
صبــاح زنگنــه در گفت و گــو با ایســنا، در خصوص 
اظهارات وزیر خارجه عربســتان مبنی بر استقبال از گفت 
و گو با ایران گفت: سخنان اخیر وزیر خارجه عربستان را 
می توان مثبت تلقی کرد و ایــن که آنها آمادگی دارند تا 
با جمهوری اسلامی ایران گفت و گو و مذاکره کنند حتما 

مورد استقبال مسئولین کشور قرار می گیرد.

وی افــزود: اما این که گفته شــده ایــران باید تعهد 
خــودش را دربــاره ی امنیــت منطقه نشــان دهد باید 
این نکتــه را بداند کــه جمهوری اســلامی ایران همواره 
دعــوت بــه همــکاری منطقــه ای بــه منظــور حفظ 
 امنیــت منطقه کرده اســت و همین مســیر را همچنان 

ادامه می دهد.

این کارشــناس مســائل منطقه همچنیــن بیان کرد: 
اگر روابط ایران و عربســتان رو به بهبــودی برود به نفع 
همه ملت های منطقه اســت و علی رغــم این که برخی 
ســوء برداشت ها در گذشته وجود داشته و عوامل خارجی 
قطعا مایل نیستند که کشــورهای اسلامی روابطشان را با 
یکدیگر گســترش داده و حســنه کنند باید مسئولین دو 

کشور هوشــیاری  به خرج داده و به دشمنان و مخالفان 
فرصت ندهند که مانع برقراری روابط دو جانبه شــوند و 
اجازه ندهند که این روابط دو جانبه تخریب شده و فاصله 

داشته باشد.
زنگنــه یاد آور شــد: به نظر می رســد در دولت آینده 
هم  روابط با کشــورهای منطقه گســترش و بهبود یابد 
و مــا در زمــان انتخابات هم دیدیم که آقای رئیســی به 
همین موضوع اشــاره داشتند و در روابط با عربستان باید 
احترام متقابل وجود داشته باشد و این روابط به نفع همه 

کشورهای منطقه است.

امیــر ســرتیپ صباحــی فــرد در بازدیــد از منطقه 
پدافندهوایی شمال غرب گفت: نیروی پدافند هوایی ارتش 
با در اختیار قرار داشتن تجهیزات و دستاوردهای بومی، در 
لبه فناوری و دانش روز دنیا قرار دارد و دانشمندان جوان و 
فرماندهان ارزشمند این نیرو موفق به دستیابی به پیچیده 

ترین و دشوارترین فناوری در حوزه پدافند شده اند.
به گزارش ایســنا به نقل از ارتش، امیر سرتیپ علیرضا 
صباحــی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با حضور 
در منطقه پدافند هوایی شــمال غــرب، از مرکز عملیات 
مشــترک، رادار تاکتیکــی پلدشــت جلفــا و میاندوآب، 
رادار ثابت گــروه تبریز، مواضع دیده بانــی و توپخانه ای 

و همچنیــن فرماندهی اطلاعات و شناســایی این منطقه 
پدافندی بازدید کرد.

امیر سرتیپ صباحی فرد در این بازدید در جمع کارکنان 
و فرماندهان منطقه شمال غرب، با اشاره به حضور پرشور 
و حماســی ملت ولایتمدار و ولایی ایران اسلامی بالاخص 
کارکنان و خانواده های غیــور نیروی پدافند هوایی ارتش 
در انتخابــات ۲۸خرداد، گفت: ملت بزرگوار ایران بازهم به 
جهانیان و دشمنان قسم خورده ایران و انقلاب ثابت کردند 
که با وجود همه مشــکلات و سختی ها همیشه و در همه 

حال پیرو نظام و رهبری هستند.
وی در ادامه افزود: اقدامات خوب و ارزنده ای در سطح 

نیروی پدافندهوایی در رابطه با خودکفایی و بومی ســازی 
ســامانه های پدافندی انجام شده و این مهم موجب اقتدار 
و صلابت بســیار بالایی نیروی پدافندهوایی شده است، به 
گونه ای که جــزو قدرت های برتر نظامی نه تنها در ســطح 

منطقه بلکه در سطح بین المللی هستیم.
ســرتیپ صباحی فرد با تاکید بــر اینکه نیروی پدافند 
هوایــی ارتــش بــا در اختیار قــرار داشــتن تجهیزات و 
دســتاوردهای بومی، در لبه فناوری و دانش روز دنیا قرار 
دارد، تصریح کرد: دانشمندان جوان و فرماندهان ارزشمند 
این نیرو با همکاری ســازمان های مربوطه کار بزرگی را در 
پدافند هوایی به منصه ظهور رساندند و موفق  به دستیابی 

به پیچیده ترین و دشــوارترین فنــاوری در حوزه پدافند 
شده اند.

وی با اشــاره بــه اهمیت منطقه پدافندهوایی شــمال 
غرب در حراست از آســمان ایران اسلامی، گفت: یکی از 
افتخارات بسیار بزرگ این منطقه پدافندی که در صفحات 
زرین این منطقه ثبت شده است، اولین خوش آمدگویی به 
حضرت امام )ره( توسط ایستگاه رادار تبریز در زمان ورود 

به کشور است.
فرمانده نیــروی پدافند هوایی ارتش همچنین از مراکز 
آموزشی، فرهنگی و روحی رفاهی مستقر در کوی سازمانی 

منطقه پدافندهوایی شمال غرب بازدید کرد.

درخواست ایران از نهادهای بین المللی برای پیگیری پرونده۴ دیپلمات ربوده شد ایران در لبنان

عباس عبدی:

 با احتیاط از تماس رئیسی و اژه ای با منتقدان استقبال کنیم

در نشست »مقاومت یا صلح با طالبان؟!« تاکید شد

رهبران افغانستان به دام توطئه جدید آمریکا نیفتند

صباح زنگنه: 

بهبود روابط ایران و عربستان به نفع منطقه است

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:

نیروی پدافند هوایی ارتش در لبه فناوری و دانش روز دنیا قرار دارد

 غم نامه خانواده کاظم اخوان
 خبرنگار ایرانی ربوده شده در لبنان 

اخلاق و سیاست
تیر مــاه ۶۱ زخمی عمیقی بر 
قلب و جان ما نشانده است. پس 
از گذشــت چهار دهــه از ربوده 
اخوان  کاظــم  برادرمان  شــدن 
جمهوری  خبرگــزاری  خبرنگار 
اسلامی  و ســه همراه وی احمد 
متوسلیان ، تقی رستگار مقدم و 
سید محسن موسوی سپری شده 
اســت،  اما سرنوشــت آنان همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد و تا کنون هیچ 
مرجع رسمی دولتی نخواسته است واقعیت سرنوشت آنان را به خانواده آنان اعلام 
کند. ســال گذشــته دراین ایام  جناب آقای حمید  داود آبادی پژوهشگر محترم 
دفاع مقدس به نقل از شــهید قاسم سلیمانی در رسانه های جمعی اعلام کردند،: 
عزیزان ما در همان ابتدای ورود به لبنان توســط مزدوران رژیم صهیونیســتی به 

شهادت رسیده اند  اما دولت به دلایل سیاسی حاضر به اعلام آن نیست۔  
 آری،  در معرکه سیاســت و اخلاق چهل ســال است که ما قربانیان مصلحت 
وسیاســت هســتیم. اخلاق با حقیقت و فضیلت همراه است و سیاست با منفعت 
و مصلحت. ســوال اساسی این که آیا ســر انجام حقیقت جویی در برابر سیاست 
پیروز خواهد شــد؟ اخلاق یعنی اینکه حقیقــت را بگوییم، دروغ نگویم، از فریب 
کاری بپرهیزیم، حقایق را پنهان نکنیم ودر یک کلام فضایل اخلاقی و انســانی را 
در راه سیاســت قربانی نکنیم. فریفتن برای همیشــه  ممکن نیست و رفتار های 
غیر اخلاقی همواره پنهان نمی ماند، برای همیشه نمیتوان با ظاهر آرایی و با توهم 
زیرکی دست به فریب و نیرنگ زد ،چون ما در برابر شما ساده دل هستیم. اذعان 
می کنیم در تمام این چهل ســال آماده فریب خوردن در مورد سرنوشــت عزیزان 
خــود بوده ایم، اما پــس از چهار دهه فریب حالا دیگر ایــن ژخم آنقدر کهنه  و 
عمیق شده که دیگر امیدی به بهبودی آن نیست، درمان این زخم و زدودن نتایج 
رنجبار آن حتی در صورت اعلام حقیقت سرنوشــت دیپلماتهای ربوده شده ایرانی 

در لبنان ممکن نیست۔ 
در این ســالها هیچ  دولتی در کشــاکش اخلاق و سیاست، هیچ حقی برای ما 
جهت اطلاع از سرنوشــت عزیزانمان قائل نشده است  ، استیفای حقوق از دست 

رفته ما با کیست؟
هشــت سال پیش در ابتدای دولت اقای روحانی در نامه ای  به وی نوشتیم: » 
انصاف دهید که خانواده ها حق دارند پس از اینکه سال ها بر روح و روان آنها صدمه 
وارد شده از سرنوشت عزیزانشان آگاه شوند. فرمودید مردم صداقت می خواهند، ما 
نیز پس از گذشت بیش از سه دهه فقط صداقت می خواهیم. سالها پدران و مادران 
این عزیزان قلبشــان می تپید به امیدی، چشم هایشان دوخته بر در بسته با آرزوی 
دیدار گمشــده،  آخرین آرزوی آنان دیدار جگر گوشه هایشان بود که در آنان شوق 

امید ایجاد می کرد اما آنان آرزو به دل رفتند و فراموش شدند.
 اینک از میان آنان فقط مادر  احمد متو سلیان و تقی رستگار مقدم همچنان 

در انتظار شنیدن خبر قطعی از سرنوشت  فرزندان خود هستند.«
و حالا پس از چهل ســال از میان همه آن پدران و مادران دست تقدیر بر این 
بوده که مادر حاج احمد همچنان چشــم انتظار بماند و شاید این شعر نیما وصف 

حال او باشد:
تو را من چشم در راهم

شباهنگام
که می گیرند در شاخ تلَاجَن سایه ها رنگ سیاهی

وزان دلخستگانت راست اندوهی فراهم
تو را من چشم در راهم

شباهنگام
در آن دم که بر جا دره ها چون مرده ماران خفتگانند

در آن نوبت که بندد دست نیلوفر به پای سرو کوهی دام
گرم یادآوری یا نه، من از یادت نمی کاهم

تو را من چشم در راهم
باید بپذیریم که ســنگین ترین شکســت برای یک دولت قبــل از کار آمدی 
شکســت اخلاقی ان اســت. آری، دولت آقای روحانی روی همه دولتهای قبلی را 
در بی تفاوتی و تســامح نسبت به سرنوشت آنان سفید کرد. روسای جمهور قبلی 
و وزرای خارجــه آنان حد اقل اظهاراتی هر چند بــه ظاهر و خنثی در ملاقات با 
خانواده های آنان داشتند، اما در هشت سال دولت آقای روحانی علیرغم مکاتبات 
ما با ایشــان و آقای ظریف تا کنون حتی یک کلمه در  خصوص سرنوشــت آنان 
ســخن نگفته اند و این نشــانگر این اســت که این  موضوع حتی در دیپلماسی 
اعلامی دولت در هشت سال گذشته هیچ اهمیت و جایگاهی نداشته است، دولتی 
که هیچ عملی از ســوی خود  را مغایرِ با اصول اخلاقی نمی داند، بلکه بر آن است 
که هرچه  انجام می دهد، عینِ اخلاق و فضیلت اســت. متاســفانه اخلاق مداری 

رویکردی مغفول در دولت آقای روحانی بوده است
ولتها همواره باید در پیِ تقویت و افزایش سرمایه اجتماعی باشند. اعتماد مردم 
و پیوندهای اخلاقی، موتورِ محرکِ جامعه هستند و میدواریم که بالاخره یک روز 

و در یک جایی این دولت در نزد وجدان بیدار ملت محاکمه اخلاقی شود.
 اولین قدم  در  راه، روشــن شــدن سرنوشت دیپلماتهای ربوده شده ایرانی در 
لبنان احســاس کردن درد این زخم  در مسئولین اســت و قبول مسئولیت ملی 
دولتمــردان در قبال رنج چهل ســاله ما. چهار دهه بی اطلاع نگه داشــتن ما از 
سرنوشــت عزیزمان درد و رنجی نیســت که  از آسمان بر مانازل شده باشد، بلکه 
برســاخته بازیهای سیاسی عده ای اســت که درچهل سال گذشته به هر طریقی 
مانع روشــن شدن سرنوشت غمبار عزیزانمان شــده اند که منتهی به چهل سال 
زندگی در برزخ شــده  آری از ماســت که بر ماست. روح و روان ما آکنده از زخم 
های ناشــی از  سیاست اســت چرا که در نبرد بین اخلاق و سیاست این سیاست 
اســت که همیشــه پیروز بوده ، تا زمانی که این زخم های عمیق نشسته بر جان 
روح ما فهم نشــوند، گذشته ای خواهد بود  که همچنان در امروز ما پس از چهار 

دهه همچنان ادامه می یابد.
ای کســانی که همچنان مسول تداوم چنین وضعی هستید و فقط به سیاست 
اهمیت می دهید و اگر ما و هیچ یک از خانواده ها برای شــما مهم نیســتند، حد 
اقل از آه مادر مظلوم و دلشکسته حاج احمد متوسلیان بترسید که گریبانگیر شما 

نگردد و برای رضای خدا به این بازی چهل ساله خاتمه دهید.
به پایان آمد این دفتر حکایت همچنان باقی

به صد دفتر نشاید گفت حسب الحال مشتاقی
خانواده کاظم اخوان خبرنگار عکاس خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران

نگاه


